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FEM SANT ANDREU
BALANÇ  2 ANYS DE LEGISLATURA

Anna Serra, portaveu adjunta de FEM
Sant Andreu en una entrevista concedida
a Ràdio Sant Andreu, desgrana el que
considera “dos anys intensos de neteja
de fonaments i construcció de nous
horitzons”. Serra recorda “Ens vam trobar
un ajuntament desendreçat, sense plans
clau i amb una ciutat que havia deixat de
creure en les seves possibilitats”.

L’ordre abans que l’aparador

El govern encapçalat per FEM Sant
Andreu ha hagut de començar la casa
pels fonaments. “No teníem Pla d’Igualtat,
no hi havia un Pla d’Absentisme aprovat,
els serveis interns funcionaven amb
dèficits greus de planificació”, lamenta
Serra. Aquest escenari ha obligat el
govern a dedicar una gran part del
temps a reorganitzar estructures abans
de desplegar accions més visibles. Tot i
això, assegura, “el canvi es nota, perquè
la gent ho diu. L’activitat als barris, la
presència als carrers, la manera de fer
política des de la proximitat, està
transformant la percepció ciutadana”.

Una ciutat per al segle XXI: segura,
verda i amb veu pròpia

Amb el focus posat en el futur, Serra
remarca projectes ja en marxa com la
nova escola bressol, la millora de la
biblioteca, la reforma del Parc Central i la
renovació de l’espai públic. També es
preveuen actuacions de verd urbà i la
transformació del Parc Central. “Volem
una ciutat segura, neta, verda i que posi
les persones al centre. Una ciutat per 

“Sempre tenim la mà estesa. Ens és igual
si una bona proposta ve de l’oposició. Si
és bona per a la ciutat, la farem nostra.”
També apunta que la col·laboració amb
el teixit associatiu i ciutadà és
fonamental: “Ells ens posen els peus a
terra. Són els nostres ulls i oïdes.”

Compromisos, horitzons i una crida
oberta

Quan se li demana si s’estan complint els
compromisos electorals, Serra respon “Sí.
Tenim un pla d’acció municipal i el
seguim com a guia. Els patis escolars
oberts, la millora dels espais verds,
l’augment de la plantilla de seguretat... tot
això avança.” També reconeix que hi ha
feina pendent, però que el camí és clar.
Els pròxims dos anys se centraran en
continuar desplegant serveis, espais i
projectes per fer de Sant Andreu “una
ciutat més justa, verda i humana”.

Per finalitzar l'entrevista envia un
missatge a la ciutadania “Busquem gent
amb ganes, amb idees, amb il·lusió. Tenim
les portes obertes. Aquesta ciutat la fem
entre tots.”

per viure-hi bé”, resumeix. Això implica,
segons Serra, "no només obres i
inversions, sinó també una nova manera
d’entendre la política municipal, on la
ciutadania deixa de ser espectadora i
esdevé protagonista"

Participació ciutadana: de la teoria a la
pràctica

FEM Sant Andreu ha iniciat propostes de
participació ciutadama ab "Regidories de
barri amb atenció directa mensual,
assemblees públiques als barris,
audiències prèvies als plens municipals i
mecanismes d’enquesta i valoració de
polítiques públiques han configurat un
ecosistema de participació real i
tangible”, en paraules de Serra. Assegura
que “Hi ha qui critica les assemblees de
barri sense haver-hi vingut mai. Si hi
haguessin estat, veurien que són espais
vius, útils i molt valorats pels veïns.”
Serra apunta que “la transparència no és
només penjar documents en un web,
sinó donar la cara, respondre preguntes
en directe i construir relació”.

Relacions polítiques i maduresa
institucional

Pel que fa al clima polític als plens
municipals, Serra distingeix entre
desacord i desqualificació: “Podem tenir
diferències ideològiques molt marcades,
però cal mantenir el respecte. La política
municipal ha de ser constructiva, no un
camp de batalla.”
Admet que el debat sovint pot ser tens,
però reivindica el valor del diàleg:
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PARTIT SOCIALISTA
BALANÇ  2 ANYS DE LEGISLATURA

El portaveu del PSC, Juan Pablo Beas,
ha acusat l’executiu d’"inacció", "manca
de projecte" i "mala gestió dels recursos
públics", i ha assegurat que el municipi
“ha perdut dos anys”.
“El resum és clar: Sant Andreu no millora,
Sant Andreu no avança”, ha afirmat amb
contundència. Segons el dirigent
socialista, el govern local ha estat
incapaç de liderar iniciatives
transformadores i de generar il·lusió
ciutadana. “No hi ha un rumb clar, no hi ha
idees, no hi ha una visió de futur”, ha dit,
tot assegurant que molts veïns i veïnes
expressen el seu descontentament.

Una oposició que es reivindica
“rigorosa, crítica i útil”

Beas ha defensat el paper del PSC en
aquests dos anys com a principal força
de l’oposició. Ha remarcat que el seu
grup ha estat “crític quan calia, però
responsable i constructiu”. Segons ell, el
PSC dedica moltes hores a estudiar
documents, decrets i contractes, i fa una
feina “rigurosa” tant en els plens com en
la fiscalització de l’acció de govern.
“La nostra oposició no és populista ni
destructiva. Som útils perquè estem
preparats i ens prenem seriosament el
nostre rol institucional”, ha afirmat.

Denúncia d’apropiació de projectes i
falta de pluralitat informativa

Un dels punts més polèmics de
l’entrevista ha estat la denúncia que ha
fet Juan Pablo Beas sobre diversos
projectes que, segons diu, l’actual govern

Un nou projecte per al 2027
Malgrat la crítica, Juan Pablo Beas s’ha
mostrat optimista i il·lusionat amb la tasca
del PSC de cara als pròxims dos anys.
Assegura que el partit ja ha començat a
bastir un nou projecte de ciutat amb
“persones noves, idees noves i molta
empenta”.
Ha anunciat que a partir del setembre es
començaran a presentar públicament
propostes concretes centrades en: la
reactivació econòmica local, la
transformació urbanística dels barris, el
reforç dels serveis públics i una aposta
clara per la cultura i la participació real.
També ha destacat l’entrada de
persones independents i d’altres
sensibilitats ideològiques al projecte
socialista, “unides per l’objectiu comú de
fer avançar Sant Andreu”.

Sobre la seva possible candidatura el
2027, ha respost amb prudència: “Si el
partit m’ho demana, ho valoraré encantat.
Però la decisió serà col·lectiva”.

presenta com a propis quan en realitat
van ser iniciats pel PSC en l’anterior
mandat. Entre aquests destaca: la ròtula
d’accés a Sant Andreu, els pisos de
protecció oficial, la nova escola bressol
municipal, les plaques fotovoltaiques o la
millora de la zona de Can Prats. “El
govern parla ara de projectes que abans
qualificava de fum. Però aquí tenim el
butlletí municipal del març de 2023 on
aquests projectes ja estaven planificats”,
ha dit, mostrant el document en directe a
la ràdio.

Crítiques a la participació i al clima
polític

Beas ha estat especialment dur amb el
model de participació ciutadana
implementat pel govern, que ha qualificat
de “decoratiu” i “unidireccional”. Segons
ell, les assemblees de barri són mítings
encoberts on no es debat res de fons i
on es permeten molt poques
intervencions.
“La proximitat no és participació. Explicar
una història davant els veïns no és el
mateix que escoltar-los i dialogar de
veritat”, ha dit, tot reivindicant les
regidories de barri impulsades pel PSC
abans del canvi de govern.
També ha denunciat manca de respecte
institucional als plens municipals,
assegurant que l’alcalde “no deixa parlar”
i que restringeix el dret de rèplica als
regidors del PSC: “Amb Vox no hi ha
problema, parlen tot el que volen. Amb
nosaltres sempre hi ha entrebancs. Això
no és democràcia”.
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VOX
BALANÇ  2 ANYS DE LEGISLATURA

Amb motiu de l’equador de la legislatura
2023-2027 a l’Ajuntament de Sant
Andreu de la Barca, s’ha obert una ronda
d’entrevistes amb els diferents portaveus
municipals per valorar l’estat del municipi
i la tasca realitzada pels grups polítics. 

Antonio López, portaveu del grup
municipal de Vox, ha fet un repàs extens
al seu pas pel consistori durant aquests
primers dos anys.
López, que s’estrena aquesta legislatura
com a regidor, assegura que el balanç
general és positiu, especialment tenint en
compte que Vox entra per primera
vegada a la institució: “Hem arribat com a
novells, però hem sabut mantenir una línia
clara, coherent, i aportar allà on hem
considerat que calia fer-ho pel bé del
municipi”.

Un paper actiu, però crític

El portaveu afirma que Vox ha intentat
fer una oposició constructiva, recolzant
les propostes del govern quan les ha
considerat beneficioses per a Sant
Andreu, però desmarcant-se clarament
quan el component ideològic prenia
protagonisme. “Nosaltres defensem el
municipalisme, no la ideologia. Ens hem
oposat a mocions que ens semblen
desconnectades de la realitat local”, ha
afirmat.
Pel que fa al seu rol al plenari, López es
mostra satisfet de com s’ha posicionat la
seva formació: “Crec que la ciutadania ha
vist clarament que Vox representa una
alternativa diferent. Ens hem desmarcat
del discurs únic i ens mantenim fidels als
nostres principis”.

Com a forma de contacte directe, el
partit aposta per les carpes informatives
als carrers i la presència activa a les
xarxes socials. López reivindica la seva
tasca de proximitat: “La base del nostre
missatge és el carrer, parlar amb la gent,
escoltar-la i portar-ho al plenari”.

Temes prioritaris per a Vox

De cara als dos anys restants de
legislatura, Vox es marca com a objectiu
seguir presentant mocions de caire local,
fugint dels temes internacionals o de
debat simbòlic.

Pel que fa a la transparència institucional, 

López no expressa queixes greus i
considera que l’equip de govern ha
compartit informació de forma regular,
malgrat petits desacords en
convocatòries i espais dins del consistori.
També destaca una relació “excel·lent”
amb la direcció de Vox a Catalunya i el
seu líder, Ignacio Garriga, amb qui
assegura tenir contacte directe i suport
actiu.

Relació amb altres grups i clima polític

Respecte a la relació amb la resta de
grups del consistori, el regidor reconeix
una bona entesa amb el PP, així com un
respecte institucional generalitzat. Tot i
això, admet un distanciament amb el
PSC.
López ha volgut trencar amb certs
prejudicis sobre la seva formació: “No
hem rebut cap cordó sanitari actiu, i hem
demostrat que som persones normals,
properes. Això s’ha notat amb el temps,
fins i tot amb aquells grups amb qui al
principi hi havia més fredor”.
Valoració de la gestió del govern
Pel que fa a la gestió del govern
municipal , el portaveu de Vox valora
amb un “aprovat just” els dos primers
anys: “Hi ha decisions pressupostàries i
línies ideològiques que no compartim en
absolut, però també reconeixem que
s’han fet coses positives, com l’augment
de la inversió en seguretat”.
Sobre el compliment dels compromisos
electorals, López diu tenir “dubtes” sobre
si realment s’estan assolint, especialment
en aquells aspectes més relacionats amb
la proximitat amb el ciutadà.

Participació ciutadana i comunicació amb
la ciutadania

Vox considera que els mecanismes
actuals de participació ciutadana no són
suficients per tenir una visió real de les
necessitats de la població. “Només una
minoria participa a les assemblees o a
l’Audiència Pública. Si no arriba al 50%, no
ens serveix com a mostra real”,
argumenta.
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SOM SANT ANDREU
BALANÇ  2 ANYS DE LEGISLATURA

Dos anys després de l’inici de la
legislatura 2023-2027, l’espai de
Portaveus de Ràdio Sant Andreu ha
comptat amb la participació de Felipe del
Val, portaveu de SOM Sant Andreu. Del
Val ha fet un balanç intens i sincer del
que ha suposat la seva primera
experiència com a regidor.

Un balanç positiu i ambiciós

Del Val assegura que aquests dos
primers anys han estat viscuts “amb
intensitat, aprenentatge i il·lusió”. El primer
any, reconeix, va servir per entendre la
dinàmica institucional, però en el segon
han consolidat la seva línia d’acció i han
pogut “incidir realment”.
“Hem estat fidels a la nostra essència i
als ciutadans. Hem aportat mocions,
idees, somriures i esperit constructiu. I el
temps ha passat volant.”
Amb 14 mocions presentades —totes
aprovades, la gran majoria per unanimitat
— Som Sant Andreu s’ha convertit en un
actor clau dins el consistori. Les seves
propostes han abordat temes com la
salut pública, la transparència, la lluita
contra la soledat no desitjada, la millora
dels espais públics i la convivència.

Una oposició amb empatia i respecte

Som Sant Andreu forma part de
l’oposició, però Del Val defensa una
oposició propositiva i amb respecte
institucional. “Nosaltres preferim parlar
abans que criticar en públic. Si alguna
cosa no ens agrada, ho diem, però amb
lleialtat als nostres valors i a la institució.”

escoltats. No només han de venir dues o
tres persones, cal motivar més
participació. I això és responsabilitat de
tots.”

Temes clau i reptes de futur

Entre les prioritats immediates de SOM
destaca la millora dels parcs infantils, la
seguretat ciutadana —amb la instal·lació
de 28 noves càmeres— i la salut
bucodental com a part de la salut
pública. També defensa el treball
transversal entre serveis per abordar
problemàtiques complexes: “Hem de
treballar conjuntament CAP, ajuntament,
escoles i policia. El treball en xarxa
funciona.”
També posa en valor accions de
transparència i comunicació institucional,
però creu que cal fer-les més
entenedores: “Hi ha molta presència
institucional a les xarxes, però falta
explicar millor. Amb llenguatge clar,
proper, sense tecnicismes. La política ha
de parlar com parla la gent.”

Quan se li pregunta si li agradaria entrar
al govern, respon: “No ho sé. No he rebut
cap proposta formal, o si l’he rebut,
potser no me n’he adonat. Sóc molt
despistat. Ara mateix estem centrats en
seguir treballant.”

Política i activisme: una vocació que ve
de lluny

Del Val explica que la seva trajectòria
vital sempre ha estat lligada al
compromís social. D’origen veneçolà i
amb formació en medicina, assegura que
ha crescut envoltat de política: “A casa
meva hi havia polítics jugant al dòmino,
parlant amb el meu pare. Però jo em
sento més activista que polític.”
En el seu llibre autobiogràfic “Primera
planta”, presentat aquest any per Sant
Jordi, relata aquesta història personal: la
seva infantesa en una família acomodada,
el descobriment de la pobresa a la
facultat i el seu compromís amb les
causes dels col·lectius més vulnerables. “

Del Val defensa una política que es faci
caminant, amb el contacte directe amb la
ciutadania: “M’agrada anar a peu, creuar-
me amb la gent, escoltar-los. El millor
termòmetre de la política és el carrer.”
Reconeix, això sí, que la ciutadania sovint
demana “un Felipe més incisiu”, més actiu
com a fiscalitzador. “És cert. Hem de
trobar l’equilibri entre sumar i controlar,
sempre amb respecte.”
En aquest sentit, reivindica espais com
l’Audiència Pública —ara també
televisada— com una eina clau de
participació i escolta ciutadana. “És una
oportunitat d’or per escoltar i ser
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PARTIT POPULAR
BALANÇ  2 ANYS DE LEGISLATURA

A meitat de legislatura, la portaveu del
Partit Popular a l’Ajuntament de Sant
Andreu de la Barca, Sònia Aranda, ha fet
balanç de la legislatura.

Balanç de mitja legislatura: oposició amb
vocació propositiva

Per a Aranda, aquests primers dos anys
de mandat han estat una demostració
que, fins i tot amb representació mínima,
es pot fer política útil. “La nostra tasca és
fiscalitzar, controlar i proposar
alternatives. Ho fem tant des del plenari
com des dels carrers, xarxes o carpes
informatives”, ha explicat.
Tot i les limitacions derivades de tenir
només una acta de regidora, la portaveu
del PP defensa que el partit s’ha fet
notar al consistori: “Hem sabut
diferenciar-nos, tant del govern com
d’altres formacions de l’oposició que han
optat per una presència molt més
discreta.

Dificultats en la relació amb el govern
municipal

Una part destacada de l’entrevista s’ha
centrat en el canvi de dinàmica respecte
a etapes anteriors. Aranda ha remarcat
que, durant altres legislatures, hi havia
una relació més fluïda amb els governs
liderats pel Partit Socialista: “Abans
podíem presentar projectes conjunts o
accedir fàcilment als tècnics. Ara, si no
dónes suport al pressupost, no pots tirar
endavant cap iniciativa.”
Aquest canvi en la manera de fer política 

dels punts centrals del discurs d’Aranda.
Ha denunciat pujades “imprevistes i 
injustificades” de l’IBI, la taxa de residus o
els impostos a la restauració. “Això no ho
portaven al programa electoral. La
ciutadania no esperava aquest cop
econòmic per part d’un govern que es
presentava com a renovador”, ha afirmat
Pel que fa a la seguretat, ha insistit en la
necessitat d’un pla integral amb més
presència policial als barris i accions per
combatre els actes vandàlics i la
sensació d’inseguretat: “Tenim més
policies, però falten resultats. Les
càmeres lectores de matrícules no
resolen la delinqüència.”

Participació ciutadana i transparència:
un model en crisi

Aranda ha estat especialment crítica amb
els mecanismes de participació ciutadana
posats en marxa en aquesta legislatura.
Ha considerat un fracàs l’espai
d’audiència ciutadana prèvia als plens, on
sovint hi participen només dues
persones: “Si una eina no funciona, cal
reformular-la o eliminar-la.”

l’ha atribuït a un govern “jove i amb 
empenta”, però que considera
“desorganitzat i mancat d’estructura”. En
aquest sentit, ha lamentat que alguns
projectes, com la posada en marxa de la
nova zona blava, encara estiguin
encallats malgrat haver estat votats fa
mesos.

Propostes i mocions: de les petites
millores als grans debats

La portaveu popular ha defensat
l’orientació pràctica de les mocions que
ha presentat el seu grup, centrades en
millores concretes per al dia a dia dels
veïns. Ha posat com a exemple
l’adaptació de la web municipal per
facilitar la traducció al castellà o la
insistència en permetre el pagament de
l’estacionament regulat amb
parquímetres, i no només mitjançant una
aplicació mòbil. En aquest darrer cas,
segons Aranda, la seva insistència va
forçar el govern local a incorporar
aquesta opció.
També ha expressat decepció pel rebuig
a mocions com la que demanava que el
“silenci administratiu” es considerés
resposta positiva: “Tothom hi estava
d’acord, però al final es va votar en
contra. És frustrant veure com es frenen
propostes útils només pel color polític de
qui les presenta.”

Fiscalitat, habitatge i seguretat: els grans
temes pendents

La crítica a la pressió fiscal ha estat un 

RÀDIO SANT ANDREU 98.0 FM  WWW.RADIOSANTANDREU.COM

ENTREVISTA

https://www.radiosantandreu.com/portaveus-sonia-aranda-partit-popular-maig-2025/


EN COMÚ PODEM
BALANÇ  2 ANYS DE LEGISLATURA

La portaveu d’En Comú Podem, Isabel
Marcos,  ha fet balanç dels primers dos
anys de mandat i ha dibuixat les línies
mestres que marcaran el futur més
immediat de la ciutat.

“Ens ha tocat organitzar la casa per dins”,
ha assegurat Marcos, referint-se al
procés de regularització administrativa i
legal que el nou govern ha dut a terme
des del 2023. Segons la regidora, el
consistori es trobava amb nombrosos
contractes caducats o inexistents: des
del manteniment dels edificis municipals
fins a serveis essencials com els
sistemes antiincendis. “És com entrar en
un pis nou on ni tan sols hi ha contracte
de llum ni d’aigua”, ha resumit.
Entre els assoliments destacats, Marcos
ha posat èmfasi en l’aprovació de
diverses normatives clau, com ara
l’Ordenança de Convivència i Civisme, el
Reglament de Participació Ciutadana, o
l’Ordenança de Tinença Responsable
d’Animals. També ha avançat que s’està
treballant en una nova ordenança de
circulació.

Pel que fa a la seva tasca al capdavant
de regidories com Igualtat, Gent Gran i
Cooperació, la regidora ha volgut
destacar la revitalització del Casal de la
Gent Gran i l’impuls d’un projecte
il·lusionant: la creació d’una aula
universitària per a la gent gran, que
ampliarà l’oferta d’oci i formació per a
aquest col·lectiu. “Volem arribar també a
aquells que no s’identifiquen amb el casal
tradicional”, ha explicat.

Gran— començaran a materialitzar-se
progressivament. També ha insistit en la
importància de reforçar les Regidories de
Barri com a eina de proximitat i
comunicació directa amb la ciutadania.
Una crida final a la responsabilitat
informativa.

Com a tancament, Isabel Marcos ha
volgut enviar un missatge clar a la
ciutadania: “Demano als veïns i veïnes
que contrastin la informació. Que no es
deixin portar per la primera cosa que
llegeixin a les xarxes o que els arribi per
boca d’algú. Que preguntin, que s’informin
als canals oficials, a les regidories, a les
assemblees. Hi ha molts interessos, i cal
estar alerta.”
Amb aquest advertiment, la portaveu ha
volgut subratllar el compromís del govern
amb la transparència i el diàleg directe.
“Som un govern obert i proper. Tota la
informació és accessible i volem que
tothom participi, però amb informació
contrastada i amb esperit constructiu.”

Sobre les dificultats, Marcos ha
reconegut que la lentitud de
l’administració pública ha estat un dels
grans obstacles. “Tot és molt lent. Cada
contracte, cada projecte, passa per una
llarga cadena de filtres tècnics, jurídics i
econòmics”, ha lamentat. Malgrat tot, ha
expressat confiança que els fruits de la
feina començaran a ser visibles durant la
segona meitat de legislatura.

En termes polítics, Marcos ha defensat el
paper d’En Comú Podem com a “motor
de transformació des de dins del
govern”, a través d’una acció centrada
en la defensa dels serveis públics, la
igualtat i la sostenibilitat. Ha denunciat la
tendència a privatitzar serveis essencials
com l’aigua o l’energia i ha reclamat una
gestió pública d’aquests recursos
estratègics. “No podem continuar
mercadejant amb allò que és de tots”.
Pel que fa a la qualitat democràtica,
Marcos ha defensat l’esforç del govern
per fomentar la participació ciutadana i
millorar la transparència. “Mai abans hi
havia hagut tanta informació a disposició
de la ciutadania i de l’oposició”, ha
assegurat, tot reconeixent que sovint les
crítiques de l’oposició li semblen més una
“estratègia fàcil” que no pas una
denúncia fonamentada.

Mirant al futur, Marcos ha avançat que els
projectes de ciutat que s’estan
dissenyant —com la remodelació dels
parcs, la recuperació de sòl per
habitatge públic o les millores en
equipaments com el Casal de la Gent 

RÀDIO SANT ANDREU 98.0 FM  WWW.RADIOSANTANDREU.COM

ENTREVISTA

https://www.radiosantandreu.com/portaveus-isabel-marcos-en-comu-podem-maig-2025/


Comunicació de proximitat
35 anys al teu costat

www.radiosantandreu.com - 98.0 fm


